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یادداشت

چند روز پیش وزارت کشور عربستان از اعدام 81 نفر در یک 
روز خبر داد. این تعداد اعدامی در یک روز در تاریخ عربستان 
بی  سابقه است. تا به حال بالاترین رقم اعدامی ها در عربستان 
مربوط به سال 1980 بود که 63 نفر به اتهام واقعه خونین مسجد 
الحرام اعدام شدند و در سال 2016 نیز 47 نفر در یک روز اعدام 
شدند که بارزترین آن ها عالم شیعی شیخ باقر نمر النمر بود. در 
کل سال 2020، 27 اعدامی در عربستان به ثبت رسیده است 
و ثبت 81 اعدامی تنها در یک روز بسیار نگران کننده است 
و به همین علت نشان می دهد که با وجود اصلاحاتی که بن 
سلمان انجام داده است اما هنوز هم وضعیت حقوق بشری در 
این کشور بسیار فاجعه بار است. هر چند عربستان این افراد را به 
فعالیت های تروریستی و داشتن اندیشه و فکر ضاله متهم کرده 
است اما وقتی یک سیستم مخالفان خود را به سبک خاشقچی 
حذف می کند، به آسانی نمی  توان صحت این اتهامات و وجود 
یک محاکمه عادلانه را پذیرفت. واقعیت این است که محمد بن 
سلمان با وجود اعطای برخی آزادی های اجتماعی به ویژه به زنان 
با هدف ترویج وجهه دیگری از عربستان و حکمرانی خود است 
اما همچنان با مخالفانش با داغ و درفش برخورد می کند. گویا 
بن سلمان جنگ اوکراین و تمرکز جهانی بر آن را برای ثبت یک 
رکورد سیاه مناسب دیده و چهره مخوف خود را به رخ مخالفان 
کشید. همچنین این اعدام ها با توجه به اینکه تعدادی از آن ها 
از منطقه شیعه نشین القطیف و چند نفر هم از حوثی های یمن 
بودند، در آستانه برگزاری دور پنجم گفت وگوها میان ایران و 
عربستان در بغداد در چهارشنبه آتی قابل تامل است. اتفاقی 
که به نظر می رسد منجر به لغو مذاکرات به صورت موقت شود 
همانگونه که برخی رسانه های خبری عنوان کردند که ایران 
موقتا میز مذاکره با عربستان را ترک می کند. اقدامی که شاید 
در اعتراض به همین امر باشد. آنچه مشخص است، عربستان 
در دوران دموکرات ها به فعالیت های ضد حقوق بشری خود 
ادامه می دهد و بعید به نظر می رسد به زودی از این فعالیت های 
خود دست بکشد. مخصوصا زمانی که در خبرهای منتشر شده 
مشخص شد که برخی از این اعدامی ها صرفا اتهامات مذهبی 
داشته اند. آنچه که مشخص است، منطقه خاورمیانه در چنین 
فضایی در ماه ها و سال های آینده باز هم دستخوش تحولات 
زیادی خواهد بود که مشخصا چنین اتفاقاتی در چنین بستری 
رخ می دهد. اینکه بسیاری از مجامع جهانی نیز نسبت به چنین 
اتفاقی هیچ واکنشی از خود نشان نمی دهند نیز جای سوال 
دارد. اتفاقی که عربستان در گذشته بارها آن را تکرار کرده است.

اتفاقی بی سابقه در عرصه حقوق بشر

 پیام تسلیت رهبر انقلاب
 برای درگذشت آیت ا... حاج 
سید محمدعلی علوی گرگانی

رحلت  پیامی  در  اسلامی  انقلاب  رهبر 
عالم ربانی آیت ا... آقای حاج سید محمدعلی 

علوی گرگانی را تسلیت گفتند.
متن پیام به این شرح است: بسم ا... الرّحمن 
الرّحیم-رحلت عالم رباّنی آیت ا... آقای حاج 
 . . . رضوان ا علوی گرگانی  محمدعلی  سید 
 علیه را به حوزه  علمیه  قم و به همه  شاگردان 
و ارادتمندان و مقلدان ایشان به خصوص به 
مردم مؤمن گلستان که ارادت ویژه به این 
بزرگوار و والد محترمشان مرحوم آیت ا... آقای 
حاج سیدسجاد علوی داشتند، و بالأخص به 
خاندان گرامی و فرزندان مکرّمشان تسلیت 
عرض می کنم. ایشان در قضایای گوناگون 
انقلاب و مسائل  کشور همواره وفادارانه درکنار 
مردم و پشتیبان نظام مقدس بودند و خدمات 
ارزشمندی کرده اند که موجب فیض و رحمت 
.. . از خداوند متعال علو  . الهی است ان شاءا
درجات ایشان را مسألت می کنم و امیدوارم 
با اجداد طاهرینشان محشور گردند. سیّدعلی 

خامنه ای/24 اسفند 1400.

 زمان و مکان تشییع پیکر
 آیت ا... علوی گرگانی  

زمان و مکان  تشییع پیکر آیت ا... العظمی علوی 
گرگانی اعلام شد. متن اطلاعیه دفتر حضرت 
آیت ا...علوی گرگانی به شرح زیر است:  بسم ا... 
ابرِینَ الذَّینَ إذَِا أصََابتَْهُمْ  رِ الصَّ الرحمن الرحیم- وَبشَِّ
ّ وَ إنِاَّ إلِیَْهِ رَاجِعُونَ. در پی ارتحال  مُصِیبَهٌ قَالوُا إنِاَّ لَِ
 . . . مرجع عالیقدر جهان  تشییع حضرت آیت ا
العظمی علوی گرگانی )قدس سره الشریف( 
مراسم تشییع )اول - استان گلستان، شهر گرگان( 
روز چهارشنبه 1400/12/2۵ساعت 10 صبح، از 
میدان شهرداری به سمت امامزاده عبدا... - مراسم 
تشییع و تدفین )دوم - استان قم ( روز پنجشنبه 
1400/12/26 ساعت 10 صبح از مسجد امام 
حسن عسگری )ع( به سمت حرم مطهر حضرت 

معصومه )س(.

 تبریک به رئیس جمهور 
جدید ترکمنستان

رئیس جمهور در پیامی به »سردار بردی 
محمد اف« انتخاب وی به ریاست جمهوری 
ترکمنستان را تبریک گفت. سید ابراهیم رئیسی 
در پیامی به »سردار بردی محمد اف« انتخاب 
وی به عنوان رئیس جمهور ترکمنستان را تبریک 
گفت. رئیسی در این پیام اظهار داشت: انتخاب 
جناب عالی به عنوان رئیس جمهور ترکمنستان را 
به شما و ملت شریف کشورتان صمیمانه تبریک 
می گویم. رئیس جمهور تصریح کرد: امیدوارم 
در دوره مسئولیت جدید جناب عالی نیز روابط 
جمهوری اسلامی ایران و ترکمنستان در ابعاد 
دو جانبه، منطقه ای و بین المللی از روند رو به 
رشد مطلوبی برخوردار گردد. اولویت جمهوری 
اسلامی ایران گسترش روابط با کشورهای 
همسایه است و کشور ترکمنستان در آن جایگاه 

ویژه ای دارد. 

 سیاه نمایی 
درباره وضع زندان های ما

رئیس سازمان زندان ها گفت: معاندین 
درباره وضعیت زندان های جمهوری اسلامی 
محمدی  غلامعلی  می کنند.  نمایی  سیاه 
افزود: در این مقطع باید یکی از اقداماتمان 
در جهت خنثی سازی اقدامات دشمنان 
باشد. باید اقدامات خوبمان را تبلیغ کنیم . وی 
تصریح کرد: کار خوبی در زندان های جمهوری 
اسلامی انجام می گیرد ولی در تبلیغ حد 
مطلب را ادا نکردیم. بحمدا... ما تفاهم نامه ای 
را با مرکز رسانه منعقد کردیم که در جهت 
تبلیغات مثبت زندان هاست که در شرف 
انجام است. محمدی افزود: ما برای زندانیان 
تسهیلات خوبی را فراهم کردیم و توسعه 
دادیم. همه اقدامات مثبت در کنارش ممکن 
است آثار مخربی داشته باشد، ممکن است 
برخی از زندانیان در تماس تلفنی از زندان 
موجبات ارتکاب جرم را فراهم کنند و هرچند 
که تلاش مان این است که آن را خنثی کنیم 
ولی به هر حال زندان است و زندان آبستن 

حوادث است. 

روابط ایران و روسیه ادامه دارد
وزیر خارجه ایران بر توسعه روابط با روسیه 
للهیان وزیر امور  تاکید کرد. حسین امیرعبدا
خارجه ایران در دیدار با همتای روس با تاکید بر 
توسعه روابط میان ایران و روسیه گفت : روابط 
ایران و روسیه توسعه خواهد یافت. ایران همواره 
بر حسن روابط با روسیه به عنوان کشور دوست و 

همسایه تاکید دارد. 

 ساعت رسمی کشور
 دیگر تغییر نمی کند 

کلیات طرح نسخ قانون »تغییر ساعت رسمی 
کشور« تصویب شد. نمایندگان مجلس در 
جلسه علنی دیروز کلیات طرح تغییر ساعت 
رسمی کشور را تصویب کردند. پس از تشریح 
جزئیات این طرح توسط نماینده مطرح کننده 
و نمایندگان مخالف و موافق کلیات این طرح به 
رأی گذاشته شد که با 1۵۵ رأی موافق، 70 رأی 

مخالف و 3 رأی ممتنع به تصویب رسید. 

خبـــر

صابر گل عنبری
 تحلیلگر مسائل سیاسی 

سخنگوی شورای نگهبان: 

مصوبه افزایش ۵۷ درصدی حقوق کارگران ابهام دارد
  ابهام مصوبه بودجه ای مجلس درباره واردات خودرو                   اصلاح قانون انتخابات به مجلس برمی گردد   

آرمان ملی: سخنگوی شورای نگهبان در رابطه با عملکرد سالیانه شورای نگهبان در سال 
1400 اظهار داشت: شورای نگهبان 82 مصوبه مجلس را در ۵3 عنوان بررسی کرده که در 29 
مورد رفت و برگشت صورت گرفته است. هم چنین 20 اساسنامه را از دولت دریافت کردیم که 
16 مورد تایید شده، 2 مورد در دستور کار است و 2 مورد نیز به دولت بازگشته است. هادی 
طحان نظیف با اشاره به مصوبات بررسی شده از نشست خبری قبلی گفت: 4 مصوبه بررسی 
شده، اولین مورد لایحه موافقت نامه خدمات هوایی بین ایران و صربستان بوده است که شورای 
نگهبان به آن ایراد استفاده از واژگان غیرفارسی را گرفته است و با رفع این ایراد، مصوبه تایید 
می شود. مصوبه بعدی رتبه بندی معلمان بود که دیروز ابلاغ شد و قبلا هم اطلاع رسانی شده بود. 
لایحه بعدی، لایحه بودجه است که به شکل مفصل توضیح می دهم. وی در رابطه با بودجه بیان 
کرد: این لایحه در پژوهشکده شورا همزمان با مجلس بررسی شد و پنج شنبه به صورت رسمی 
آن را دریافت کردیم و دوشنبه شب تا آخر وقت مشغول بررسی آن بودیم و کار بررسی تمام 
شده اما نظر نهایی نشده و امروز به مجلس ارسال می شود. وی ادامه داد: بودجه اساسا نقشه 
راه کشور در یک سال آینده است و بسیار اهمیت دارد. ما جلسات متعددی با دولت، مجلس و 
کارشناسان داشتیم. زمان بندی بررسی بودجه به نظر باید اصلاح شود زیرا رسیدگی به آن در 
این مدت زمان کوتاه منطقی نیست. ما به صورت رسمی بودجه را در ۵ روز بررسی کردیم لذا 
زمان بندی بررسی بودجه در شورای نگهبان باید مراعات شود و سعی کردیم در کمترین زمان 
ممکن بررسی کنیم. سخنگوی شورای نگهبان بیان کرد: مواردی که در لایحه بودجه مورد 
اشکال و ابهام بود مواردی بود که دقیق و روشن ذکر نشده بود یا برخی ابهامات جنبه اصلاح 
عبارتی و ویرایشی داشت و متن گویا نبود، ایراد استفاده از واژگان غیرفارسی هم در لایحه 
بودجه کماکان وجود داشت و امروز تمام این موارد به مجلس منعکس می شود. ما دوشنبه بعد 
از ظهر نیز نامه هیأت عالی نظارت در مجمع تشخیص مصلحت را دریافت کردیم که حاکی از 
اعلام مغایرت های بودجه بود که نامه هیات عالی نظارت را نیز به مجلس ارسال خواهیم کرد. 
یکی از موارد ابهام، میزان افزایش حقوق و دستمزد برای همه کارمندان که 10 درصد درنظر 
گرفته شده، بود که برای شورا ابهام وجود داشت که اساسا این روش با توجه به دریافتی ها 
و پله های مالیاتی مختلف عادلانه هست یا نه که به مجلس منعکس می شود. طحان نظیف 
درباره ابهام در برخی درآمدهای درنظر گرفته شده در مجلس بیان کرد: آن چه برای ما مهم 
است این است که همه منابع و مصارف در سقف کل ذکر شود. اگر این اتفاق نیفتد به مجلس 

اعلام می شود که حتما ذکر کند اما آن چه سقف کلی افزایش پیدا کرده یا نه چیزی بین دولت 
و مجلس است که قانون اساسی هم به آن ورود نکرده مگر آنکه شاکله بودجه به هم بریزد. ما 
در حد توان خود موضوعات را به مجلس منعکس کردیم اما برخی موارد کارشناسی است و 
ما نیز احتیاط ها را می پذیریم. وی در رابطه با معافیت سربازی افراد دارای دو فرزند و فروش 
سربازی ابراز داشت: این ها احکام غیر بودجه ای هستند و ارتباط مستقیمی با بودجه ندارند. 
تصمیم گیری راجع به نظام وظیفه یک فرایند قانونی دارد و این که با نیروهای مسلح هماهنگ 
نشود یعنی ترتیبات قانونی رعایت نشده و از این حیث نیز مورد مخالفت شورای نگهبان قرار 
گرفت. سخنگوی شورای نگهبان در مورد جهاد تبیین گفت: مخاطب جهاد تبیین هم عموم 
مردم هستند هم دستگاه ها. ماهم از این مورد مستثنی نیستیم و براساس تعهداتی که داریم 
در این حوزه تلاش می کنیم مثل همین نشست خبری که امروز )دیروز( برگزار شده در فضای 
مجازی نیز از فضای موجود استفاده می کنیم. وی درباره ایراد شورای نگهبان به بندهای الحاقی 
کمیسیون تلفیق بودجه گفت: الان واقعیت این است که آمار نداریم اما واقعیت این است که 
الحاقی های مجلس با ایراد مواجه است. سخنگوی شورای نگهبان در مورد انتقاد مقام معظم 
رهبری به بودجه جهاد تبیین و شناسایی بودجه های بی نام و نشان در این حوزه عنوان کرد: 
نسبت به بحث جهاد تبیین همان روزی که از طریق رسانه ها مطلع شدیم در مجلس مصوب 
شده، اعضای شورا نکاتی داشتند. بودجه های بی نام و نشان دقیقا باید مشخص باشد چیست. 
وی درباره بودجه آموزش و پرورش گفت: دیروز )دوشنبه( بخشی از جداول را برای ما ارسال 
کردند اما بخش اعظم جداول را دریافت نکردیم و به همین دلیل نمی توانم اظهارنظر دقیقی 
داشته باشم. سخنگوی شورای نگهبان درباره تغییر نظر در خصوص واردات خودرو اظهار کرد: 
هیأت عالی نظارت هم چنان بر موضع قبلی خودش است و واردات خودرو را مغایر با سیاست ها 
می داند. پس مغایرت های هیات نظارت به قوت خودش باقی است. وی راجع به افزایش ۵7 
درصدی حقوق کارگران که مشمول کارگران دستگاه های اجرایی نشده است تاکید کرد: ما 
راجع به این مورد ابهام داشتیم و این مصوبه به مجلس برگشت می خورد. سخنگوی شورای 
نگهبان در رابطه با اصلاح قانون انتخابات تصریح کرد: معمولا اصلاح قانون انتخابات نزدیک 
انتخابات انجام می شود که اتفاق خوبی نیست و اگر این قانون در زمانی که آرامش نسبی وجود 
دارد اصلاح شود بهتر است و ماهم از این مورد استقبال می کنیم اما به هرحال اصلاح قانون به 

مجلس برمی گردد و اکنون اطلاع دقیقی ندارم که مجلس چه برنامه ای دارد. 

سـرمقالـــه

اگر بخواهیم عملکرد دولت ایران را در ارتباط با فعال یا غیر فعال 
برخورد کردن با مذاکرات وین که هر چند آقایان دوست ندارند این 
اسم را بگذارند و این مذاکرات را به رفع تحریم ها می خوانند اما به واقع 
مذاکراتی برای احیای برجام است، به قضاوت بنشینیم یک شش ماه 
گمشده در مذاکرات داشتیم از 2 ماه مانده به انتهای دولت گذشته 
تا 4 ماه بعد از شروع به کار دولت جدید بود که واقعا در این خصوص 
سهل انگاری صورت گرفت چرا که می شد در همین مدت نیز مذاکرات 
را به نحو مطلوبی پیش برد. اما زمان را فریز و منجمد کردیم و هیچ 
اتفاق خاصی در این دوره نیفتاد. تنها دستاوردی که داشت این بود که 
به طرف مقابل ثابت کردیم که عطشی برای رسیدن به توافق نداریم که 
البته به شکل های دیگر نیز می شد به همین نتیجه رسید. یعنی در خود 
مذاکرات و رویکردی که هیأت ها دنبال می کردند می توانستند این را 
برسانند و احتیاجی به این شش ماه گمشده نبود. حال آن زمان گذشته 
و رفته است اما واقعیت این است که اگر منصفانه به قضاوت بنشینیم 
بعد از آنکه به هر حال این چرخ های زنگ زده به حرکت در آمد، آقای 
امیرعبداللهیان به وزارت خارجه رسید و آقای باقری کنی به عنوان 
رئیس تیم مذاکراتی ایران انتخاب و به وین رفت این مذاکرات به جریان 
افتاده و مسیر خوبی را هم طی کرده و شاید همه امتیاز به جریان افتادن 
آن را نیز به ایران نشود داد اما هر چه که بود مذاکرات به جریان افتاد و 
در مسیر خود پیش می رود. اما اینکه در این مسیر به مشکلاتی بر بخورد 
مثل ایده ای که روس ها در این روزها مطرح کردند طبیعی است. در اصل 
برجام نیز که در سال های پیش منعقد شد در آخر ماجرا فرانسوی ها 
یکدفعه بمب خبری منفجر کردند که ما باید باشیم و نقش آفرینی 
کنیم. شبیه همین اتفاقی که روسیه رقم زده است افتاد و گذشت. با 
این حال آنچه امروز به نظر می رسد این است که اراده همه هیأت هایی 
که در مذاکرات شرکت کردند بر این است که مذاکرات به نتیجه برسد. 
همه مصاحبه ها و گفته ها نیز همین امر را می رساند. البته ممکن است 
برخی از کارشناسانی که رسانه های غربی با آنها مصاحبه می کنند 
همواره درصدد این باشند که بگویند اگر این مذاکرات تا یک یا دو هفته 
آینده به نتیجه نرسد دیگر به نتیجه نخواهد رسید. در حالیکه اساسا 
این تحلیل ها چندان مورد قبول نبوده و واقع بینانه نیست. به هر حال 
همه طرفین شرکت کننده محکوم هستند که به توافق برسند و مطمئنا 
زمانی هم که توافق شود امواج مخالفت و اینکه این چه توافقی بود هم 
در آمریکا و هم در ایران به صدا در خواهد آمد. اما به هر حال توافق بدین 
معنی است که هر کدام از طرفین از بخشی از منافع خود بگذرند. در 
هر صورت اگر خواسته روسیه عملی شود فی ذاته چیز بدی نیست. اگر 
آنچه روسیه مطرح کرده را به عنوان یک مانع تلقی کنیم که این کار 
نشود به هر حال مطلوب نیست ولی اگر موضع روس ها از این درخواست 
به نوعی در راستای منافع ایران باشد، می توان آن را امری مطلوب 
تلقی کرد. ظاهرا لاوروف در مصاحبه روزگذشته خود گفته که موافقت 
آمریکایی ها را برای ارائه تضمین کتبی جلب کرده ایم. اگر این اتفاق رخ 
دهد و مبادلات تجاری ایران و روسیه شمول امواج تحریم بعدی نشود، 
مشکلی برای کشورمان ایجاد نخواهد کرد. اما اگر درخواست روس ها 
به معنای متوقف کردن قطار مذاکرات باشد، قطعا مناسب نیست. سفر 
اخیر آقای امیرعبداللهیان به مسکو نیز نشان می دهد که ایران در عین 
حالی که نمی خواهد حمایت نسبی روسیه را از دست بدهد، در عین 
حال نمی خواهد که مساله بحران اوکراین نیز سایه منفی بر مذاکرات 
برجام بیندازد. ایران هم می خواهد حمایت روسیه را داشته باشد و 

همزمان مسائل پیرامونی روسیه مانع امضای توافق جدید نشود.

ایران حمایت روسیه از توافق را می خواهد 

احمد شیرزاد 
استاد دانشگاه 

 بازنشستگان
 نگران نباشند

ادعاهای دروغ عربستان 
درباره ایجاد اصلاحات

معاون اقتصادی دولت از جدی بودن 
کسری صندوق های بازنشستگی خبر 
داد. محسن رضایی گفت: مدیریت 
هزینه های دولت کار ســـختی است 
کــه به دوش ماســـت و امروز حتی 
دولت به بازنشستگان حقــوق می دهد 
و اگر همین طور پیش برود کسری 
صندوق های بازنشــستگی تا پایان 
4 سال به 800 هزار میلیارد تومان 
می رسـد. وی گـــفت: 3 شیر کارشان 
این بود که آب به بودجه ببندند که ما 
همه این شیرها را بستیم، یکی از این 
شیرها فروش دلارهای نفتی به بانک 
مرکزی بود که از سال 13۵0 آغاز شده 
بود و ما این شیر را بستیم، لذا هر وقت 
درآمد بالا می رفت ما تورم داشتیم و 
هر وقت درآمد دولت پایین می آمد ما 
تورم داشتیم چرا که از بانک مرکزی 
پول قرض می کرد که در این بودجه 
گفتیم وزارت نفت حق ندارد دلارها 
را به بانک مرکزی بدهد. رضایی اظهار 
کرد: بازنشستگان نباید نگرانی داشته 
باشند. در بــــودجه دولت اصلاحات 
آغاز شده اسـت اما خب کار بــه این 
سادگی نیست و جدیت وجود دارد 
و ما در اصلاح ساختار بودجه بسیار 

جدی هستیم.

رئیس بنیاد امید ایرانیان طی یادداشتی 
در صفحه اینستاگرام خود با اشاره به اعدام 
دسته جمعی بیش از 80 نفر از مسلمانان 
در عربستان، تاکید کرد: هیمنه پوشالی 
رژیم های مستبدی که به نام دین مخالفان 
خود را با خشونت بارترین روش ها حذف 
می کنند دیر یا زود فرو خواهد پاشید. 
ادعاهای عربستان درباره ایجاد اصلاحات، 
نوشت:  عارف  است. محمدرضا  دروغ 
»تجارب تاریخی نشان داده است، رژیم های 
مستبدی که به نام دین مخالفین خود را با 
خشونت بارترین روش ها حذف می کنند 
دیر یا زود هیمنه پوشالی آنها فرو خواهد 
پاشید. رژیم آل سعود با بهره گیری از توجه 
جهانی به جنگ روسیه و اوکراین، دست به 
سرکوب و تصفیه نیروهای داخلی زده و با 
گنجاندن نام جوانان مسالمت جوی شیعه 
در فهرست متهمان به تروریسم، قتل روانی 
هم مرتکب شده است. در این میان سانسور 
رسانه ای این جنایت توسط نظام های 
مدعی حقوق بشر و نیز سکوت غرب رفتار 
دوگانه آنان را با موضوع حقوق بشر بیش 
از گذشته برای افکار عمومی جهان نمایان 

ساخت.

انتظار یعنی نه اختلاسی 
شویم و نه نجومی

آیت ا... جوادی آملی در پیامی اظهار 
داشت: معنای انتظار آن است که انسان 
بتواند در صحابت خلیفه خدا کار جهانی 
انجام بدهد. هر عبادتی به اندازه نفوذ او 
اثر دارد اینکه در کتاب های فقهی ثواب 
مساجد را یکسان ندانستند مسجد محله 
و قبیله، مسجد بازار، مسجد کذا و کذا با 
لنّبی  مسجد جامع فرق دارد و مسجد ا
و مسجد الحرام از همه افضل است و یک 
رکعت کار هزار رکعت را می کند برای آن 
کثرت عبادت عبادت کنندگان است. ایشان 
در این پیام بیان داشتند: امیدواریم منتظر 
باشیم؛ یعنی باید خودسازی کنیم. به 
قدری خودسازی کنیم که وقتی دستمان 
به حکومت رسید نه اختلاسی شویم و نه 
نجومی. این معنای انتظار است. »هاهنا 
امور ثلاثه«: حتماً باید منتظر باشیم و حتماً 
انتظار به معنی آدم شدن و انسان شدن 
است و حتماً وقتی انسان شدیم حدوثاً و 
بقائاً انسان بمانیم. این وقت جهان را اداره 
می کند. چرا اینقدر فضیلت است برای 
انتظار فرج؟ چون مقام بالاست. چرا اینقدر 
ثواب دارد برای انتظار؟ چون مقام بالاست. 

آرمان ملی: مذاکرات احیای برجام بسیار خوب و با 
سرعت مناسب به پیش می رفت و به گواه انریکه مورا هماهنگ 
کننده مذاکرات، مذاکرات کارشناسی به پایان رسیده بود و 
نوبت تصمیمات سیاسی فرا رسیده بود که تعلل طرفین در 
تصمیم گیری ها باعث شده تا مذاکرات بیش از آنچه که طرفین 
فکر می کردند به طول بینجامد. واقعیت امر بر آن است که 
اساسا اگر که مذاکرات وین پس از هشت دوره مذاکرات فشرده 
همچنان به توافق نرسیده و مذاکره کنندگان همچنان در حال 
رفت و آمد بین پایتخت های خود به وین و برعکس هستند 
به خاطر این است که برخی طرف  های مذاکره بیش از آنکه 
به دنبال خیر جمعی و توافق کلی باشند بیشتر به دنبال منافع 
خود بوده اند و همین امر نیز باعث شده در روزهای پایانی سال 
شمسی جاری به رغم گمانه زنی ها مبنی بر رسیدن به توافق 
تا پیش از سال جدید هنوز طرفین موضع واحد و مشخصی 
نسبت به احیای برجام و رسیدن به توافق نداشته باشند. 
گرچه نگاهی به رویکردها و اظهار نظرات طرفین مذاکره نشان 
می دهد که همه طرف ها آماده توافقند و مدام ابراز امیدواری 
می کنند اما در عرصه اجرا و عمل هنوز چیزی که بتوان از 
آن تحت عنوان توافق یاد کرد وجود ندارد. به عقیده برخی 
کارشناسان اگر درخواست اخیر روس ها مبنی بر ارائه تضمین 
کتبی از سوی آمریکا که عده ای از آن به گرو گرفتن برجام از 
سوی روس ها تعبیر کرده اند نبود امروز حتی چند روزی هم از 
احیای برجام و توافق مجدد گذشته بود. اما اقدام اخیر روس ها 
در راستای منافع خود باعث شد تا چند روز پیش جوزپ بورل 
مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا در توئیتی اعلام کند که 
به دلیل عامل خارجی فعلا مذاکرات متوقف می شود. همین 
مساله نیز این ابهام را پدید آورده است که اساسا با این شرایط، 
تکلیف برجام و توافق آینده آن چه خواهد شد. با این حال سفر 
روز گذشته امیرعبداللهیان وزیر خارجه کشورمان به مسکو 
با دستور کارهای مشخص نشان داد که ایران نیز با موضعی 
فعال به دنبال حل مشکل برجام و توافق در وین است و به نظر 
می رسد که با توجه به اظهار نظرات مقامات ایرانی و روسی 
و اظهار نظر یک مقام ارشد وزارت خارجه آمریکا که گفته ؛ 
آمریکا به تعامل با روسیه برای بازگشت به اجرای کامل توافق 
هسته ای ایران ادامه می دهد و واشنگتن مشارکت روسیه در 
پروژه های هسته ای ایران، به عنوان بخشی از برجام و پس از 
اجرای کامل آن را تحریم نخواهد کرد؛ احیای برجام و رسیدن 
به توافق دور از دسترس و انتظار نباشد. فقط کافی است که 
طرفین اراده کافی و لازم را با سرعت بالا برای احیای برجام 

داشته باشند. 
   اهداف سفر به روسیه 

روز گذشته بود که وزیر امور خارجه کشورمان در راس 
هیأتی به منظور دیدار و گفت وگو با سرگئی لاوروف همتای 
روس خود وارد مسکو شد. سفری که بسیاری آن را جدای از 
روابط دوجانبه ایران و روسیه در پی این مساله دانستند که 
درخواست اخیر روسیه باعث ایجاد مشکل در احیای برجام 
شده و امیرعبداللهیان نیز به مسکو خواهد رفت تا در همین 
راستا بتواند نظر مساعد سران مسکو را برای حل مشکلات 

پیرامون احیای برجام و رسیدن به توافق کسب کند. اما وزیر 
خارجه کشورمان در تشریح اهداف این سفر اظهار داشت: سفر 
من و همراهانم به مسکو با چند هدف صورت می گیرد هدف 
اول پیگیری توافقات سفر دی ماه آقای رئیسی به مسکو و 
توافقاتی است که بین روسای جمهور دو کشور صورت گرفت. 
حسین امیرعبداللهیان گفت: موضوع دوم درباره تحولات 
اوکراین و وضعیت جدیدی است که در عرصه منطقه ای و 
بین المللی رخ داده است و طبعا نمی توانیم نسبت به این اتفاق 
بی تفاوت باشیم. ما به صراحت جنگ را محکوم می کنیم چه 
در اوکراین، افغانستان و یمن و هر نقطه ای دیگر از جهان. ما 
تحریم ها را هم محکوم می کنیم، اعمال تحریم های یکجانبه 
علیه کشور ها و ملت ها را روش نادرستی می دانیم و بر راه حل 
سیاسی در موضوع اوکراین تمرکز می کنیم. وی موضوع 
سوم مورد توجه در این سفر را پیگیری مذاکرات وین برای 
لغو تحریم ها خواند و افزود: در اظهار نظر ها و اخبار اینگونه 
منتشر می شود که اگر ما در وین با طرف آمریکایی و همچنین 
با سایر طرف های غربی به توافق و نتیجه نهایی برسیم، ممکن 
است از طرف روس با توجه به بعضی مطالبی که در رسانه ها 
مطرح شده، حمایت لازم را در وین نداشته باشیم. وی افزود: 
امیدوارم در گفت وگو ها همچنان بتوانیم در مسیری که روسیه 
از رسیدن به یک توافق خوب، پایدار و قوی در کنار جمهوری 
اسلامی ایران در وین قرار بگیرد به این نتیجه و جمع بندی 
روشن نائل بیاییم. رئیس دستگاه دیپلماسی همچنین در 
نشست خبری با سرگئی لاوروف همتای روسی خود بیان 
کرد: هیچ ارتباطی میان تحولات اوکراین و مذاکرات وین 
وجود ندارد. حسین امیرعبداللهیان گفت: اگر با آمریکا 
درباره چند مورد که خط قرمز ما است به توافق برسیم، 
روسیه همچنان تا پایان در کنار ما خواهد بود. رئیس دستگاه 
دیپلماسی افزود: روسیه نقش سازنده ای در مذاکرات وین ایفا 
کرده است. وی ادامه داد: در شب گذشته وزیر اوکراین از من 
خواست تا دولت روسیه جنگ را متوقف بکند و راهکارهای 
سیاسی را در پیش بگیرد. امیرعبداللهیان تاکید کرد: ما با 
همکارم لاورف در خصوص تحولات اوکراین گفت وگو کردیم 
و راه حل بحران اوکراین را با درک شناخت ریشه های واقعی 
می دانیم همان طور که با جنگ در افغانستان و یمن مخالفیم 
جنگ در اوکراین را راه حل نمی دانیم. از گفت وگوهایی که بین 
لاوروف و وزیر خارجه اوکراین از آنتالیا شروع شده و به صورت 
وبیناری شروع شده استقبال می کنیم. وزیر خارجه اوکراین 
از من خواست این پیام را به لاوروف منتقل کنم که اوکراین 

خواستار توقف جنگ و تمرکز بر راه حل سیاسی است. 
  مذاکرات وین در حالت نهایی 

وزیر خارجه روسیه در دیدار با وزیر خارجه کشورمان به 
روابط مستحکم دو کشور اشاره و تاکید کرد: مناسبات تهران 
و مسکو در همه زمینه ها رو به گسترش است و در حال حاضر 
نیز سند جامع همکاری های بلندمدت دو کشور در دست 
بررسی و نهایی شدن است. سرگئی لاوروف با اشاره به افزایش 
چشمگیر حجم مناسبات اقتصادی ایران و روسیه گفت: هر 
دو کشور در خصوص بسیاری از مسائل بین المللی اشتراک 

نظر دارند. وی با اشاره به رایزنی های منظم در سطوح عالی 
بین دو کشور افزود : در مذاکرات امروز درباره مذاکرات وین، 
تحولات اوکراین، مسئله سوریه و یمن به طور مفصل بحث و 
گفت وگو می کنیم. وی در این دیدار همچنین از مواضع اصولی 
جمهوری اسلامی ایران درخصوص آنچه هم اکنون در اوکراین 
در حال رخ دادن است، تشکر و قدردانی کرد. لاوروف همچنین 
با اشاره مذاکرات وین تاکید کرد که گفت وگوها در پایتخت 
اتریش برای احیای برنامه جامع اقدام مشترک )برجام( 
در حالت نهایی قرار گرفته است. لاوروف اظهار داشت: من 
اطمینان دارم که چشم اندازها حتی چشمگیرتر است، به ویژه 
با توجه به اینکه ما به مرحله نهایی برای حصول توافقی به 
منظور ازسرگیری برجام برای حل وفصل وضعیت پیرامون 
برنامه هسته ای ایران وارد شده ایم. وی همچنین در نشست 
خبری با همتای ایرانی خود گفت که اظهارات آمریکا مبنی بر 
اینکه مسکو در حال مانع تراشی بر سر راه تلاش ها در راستای 
احیای توافق هسته ای است، صحت ندارد. سرگئی لاوروف 
بیان کرد: روسیه تضمین کتبی از واشنگتن دریافت کرده 
است که تحریم ها اعمال شده بر مسکو در پی حمله روسیه به 
اوکراین مانع همکاری با ایران در چارچوب توافق نخواهد شد. 

  مانع شوند، دنبال جایگزین ها می رویم
سخنگوی  وزارت امور خارجه آمریکا در ارزیابی مذاکرات 
وین اظهار داشت: این مذاکرات، مذاکراتی پیچیده هستند. ما 
در موقعیتی قرار داریم که می توانست به خط پایان نزدیک 
باشد اما برخی مسائل مهم باقی مانده اند و وقتی به خط پایان 
نزدیک می شوید، مسائلی که باقی مانده اند، اصولا سخت ترین 
مسائل خواند بود. ند پرایس گفت: در چند روز اخیر از جمله از 
جوزپ بورل مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا و در بیانیه 
تروئیکای اروپا هم شنیده اید، در حال حاضر برخی عوامل 
خارجی وجود دارند که بر وضعیت فعلی ما در مذاکرات اثر 
گذاشته اند. ما قطعا این بیانیه را تصدیق می کنیم. همچنان 
بر این باوریم اینکه اطمینان بیابیم از دستیابی ایران به یک 
سلاح هسته ای به طور دائمی و قابل راستی آزمایی ممانعت 
شده است، تا اندازه زیادی در راستای منافع ملی ماست. وی 
افزود: ما از متحدان اروپایی مان شنیده ایم که آن ها هم دقیقا 
با ما موافقند. البته، منطقی نیست که قرار گرفتن ایران در 
موقعیت دستیابی به یک سلاح هسته ای به نفع جمهوری 
خلق چین یا روسیه باشد. بیشتر برعکس است. پرایس در این 
خصوص که منظور از »عوامل خارجی« که بر روند مذاکرات 
اثر گذاشته اند چیست، عنوان کرد: واضح است که یک سری 
تصمیم ها باید در تهران اتخاذ شوند. همین طور برخی 
تصمیم ها را نیز ما باید بگیریم. ما انتظار داریم در روزهای آتی 
تشخیص بهتری درباره این داشته باشیم که آیا مسیری رو به 
جلو برای بازگشت دوجانبه به برجام دست یافتنی است یا نه. 
وی در خصوص راه حل جایگزین آمریکا تصریح کرد: ما هنوز 
به آن جا نرسیده ایم و امیدواریم نرسیم. تا وقتی در آن موقعیت 
قرار نگیریم، درباره اینکه چطور ممکن است باشد، گمانه زنی 
نمی کنیم. اما نسبت به اطمینان یافتن از عدم دستیابی ایران 

به یک سلاح هسته ای، متعهدیم.

 گزارش»آرمان ملی« از تحولات حول محور احیای برجام:

توافق ویــن از مسكــو عبـــــور کرد  
  لاوروف مي گوید از آمریكا»تضمین کتبي« گرفته ایم، آمریكا تغییر لحن داده ولي حرفش، همان است        امیرعبداللهیان از ادامه نقش مثبت مسكو خبر داد

آرمان ملی: رئیس جمهور پژوهش، تالیف و انتشار حقایق 
و مقابله با تحریف را از جلوه های »جهاد تبیین« توصیف کرد 
و گفت: در کنار آزادی بیان و اندیشه، عدالت در قلم و بیان 
نیز از ارزش های فرهنگ انقلاب اسلامی است. سید ابراهیم 
رئیسی روز سه شنبه در سی و نهمین دوره جایزه کتاب سال 
و بیست و نهمین دوره جایزه جهانی کتاب سال جمهوری 
اسلامی ایران، گفت: برگزاری چنین رویداد بزرگ فرهنگی، 
علاوه بر معرفی آثار برگزیده و فاخر و تقویت ارتباطات فرهنگی 
و اجتماعی، بستر شناسایی استعدادهای برتر و حمایت از 
نخبگان علمی و فرهنگی است. رئیس جمهور افزود: با وجود 
پیشرفت های فناورانه و دیجیتال و ظهور شبکه های اجتماعی، 
کتاب همچنان جایگاه فاخر فرهنگی خود را دارد و تقریبا 
هیچ رسانه ای نتوانسته جایگزین کتاب باشد. رئیسی کتاب 
را پل ارتباطی بین فرهنگ ها و تمدن ها و ابزار انتشار افکار 
و اندیشه های فرهیختگان و دانشمندان توصیف و تصریح 
کرد: اگر آثار بزرگانی مثل ابوعلی سینا، حافظ، سعدی، 
شیخ انصاری، آخوند خراسانی و شخصیت های بزرگ دیگر 
در قالب کتاب حفظ و منتشر نمی شد، امروز چه کسی آنان 
را می شناخت؟ رئیس جمهور همچنین با اشاره به جایگاه 
والای آزادی بیان و اندیشه در جمهوری اسلامی گفت: در 
کنار این ارزش های مهم، عدالت و انصاف در قلم و بیان نیز 
از ارزش های فرهنگ انقلاب اسلامی است. وی افزود: در 

نگاه قرآن که خداوند در آن به قلم قسم یاد کرده است، آن 
قلمی ارزش دارد که مایه هدایت انسان هاست و جوهر آن 
عدالت، عقلانیت، معنویت و اخلاق است، نه قلمی که به 
جای دانش افزایی و ارتقای مادی و معنوی بشر، بی اخلاقی و 
انحرافات را به ویژه برای جوانان، نوجوانان و کودکان ترویج 
می کند. رئیس جمهور با تاکید بر اهمیت مالکیت معنوی، حق 
تألیف و ترجمه اظهار داشت: یکی از حقوق مهم در حوزه تالیف 
و نشر، حقوق خواننده و مخاطب است که باید رعایت شود و 
عدالت و انصاف در بیان، ناظر به این حقوق است. رئیسی در 
تشریح عدالت در بیان و قلم گفت: عدالت در بیان و قلم یعنی 
آنکه گوینده و نویسنده محققانه و با دقت مطالب را ارائه کند 
و سخن سست و بی اساس بیان نکند. رئیس هیات دولت با 
اظهار امیدواری نسبت به اینکه آثار فاخر و برتر معرفی شده 
در چنین رویدادهایی به خوبی در جامعه نیز معرفی و عامل 
ترویج کتابخوانی شوند، بیان کرد: رسانه ها و اهل علم و فرهنگ 
همه تلاش خود را برای ترویج کتابخوانی در بین مردم به کار 
گیرند و آثار منفی بی توجهی به کتاب را در سرنوشت جوامع 
تبیین کنند. رئیسی در ادامه، انتشار حقایق و مقابله با تحریف 
را از جلوه های جهاد تبیین دانست و خاطرنشان کرد: کتاب 
نقش مهم و اساسی در روشنگری عصرها برای نسل ها دارد 
و می تواند ملاک مهمی برای تشخیص حق از باطل باشد. وی 
تالیف و نگارش مبتنی بر افشای چهره و ترفندهای دشمن را که 

دشمنان  آن را نمی پسندند، حوزه اصلی جهاد تبیین توصیف 
کرد و گفت: متأسفانه امروز در عرصه فضای مجازی و حتی در 
عرصه نشر کتاب، آثاری منتشر می شود که تلاش دارد بدی های 
خاندان خائن پهلوی را تطهیر و حقایق آشکار درباره خدمات 
جمهوری اسلامی و رزمندگان و مجاهدان آن را تحریف کند. 
رئیس جمهور یکی دیگر از عرصه های مجاهدت  نویسندگان و 
محققان را ثبت و انتقال حقایق به نسل ها و عصرهای آینده 
دانست و افزود: دشمن نمی خواهد حقیقت مجاهدت ها در 
دفاع مقدس و از خودگذشتگی های مدافعان حرم شناخته 
شود؛ و اینکه رهبر معظم انقلاب سردار شهید سلیمانی و 
شهید ابومهدی المهندس را مکتب معرفی کردند، برای آن بود 
که مشخص شود این شهیدان نه دو فرد بلکه قهرمانان جریان 
ساز و نماد ایستادگی و مقاومت هستند. رئیسی با بیان اینکه 
این جهاد، جهادی است که در آن صاحبان قلم و روشنفکران 
پیشتاز هستند، تصریح کرد: روشنفکر حقیقی کسی نیست که 
مردم را به فرهنگ غربی یا شرقی سوق دهد، بلکه کسی است 
که جامعه خود را به خوبی رصد می کند و به موقع به آحاد جامعه 
نسبت به آسیب ها و خطرها هشدار می دهد. رئیس جمهور تاکید 
کرد: این دسته از روشنفکران حقیقی، پیش و پس از پیروزی 
انقلاب اسلامی، تاثیرگذاری زیادی بر جامعه داشتند و امروز 
نیز رویش های زیادی در این زمینه داریم که باید حمایت شوند 

تا بتوانند حقایق را برای انتقال به آیندگان ثبت و ضبط کنند.

   رئیس جمهور: 

عدالت در قلم و بیان از ارزش های فرهنگ انقلاب است 
    انتشار حقایق و مقابله با تحریف، از جلوه های جهاد تبیین است


